
קו הגנה מנצח

עוצרים את הדחיינות

האם גם אתם דוחים דברים? אתם צריכים לנהל 
שיחה קשה, לבצע מטלה מורכבת או כל דבר אחר 

ואתם דוחים את זה שוב ושוב – מוכר לכם?

תירוצים יש לכם בלי סוף: היום שלכם עמוס ואין 
לכם זמן.

בעיית הדחיינות זו בעיה שרבים מתמודדים איתה, 
והצעד הראשון כדי לטפל בה הוא להכיר בעובדה 
שהגורם העמוק לדחיינות הוא ממש לא בגלל שאין 
לך זמן, אלא זה בגלל שיש לך התנגדות פנימית, יש 
לך קושי נפשי מסוים עם אותה פעולה שעליך לבצע.

רק ברגע שאתה מכיר בבעיה האמיתית – תוכל 
למצוא בקלות יחסית פתרונות קלים ויצירתיים.

מי מפחד מחשבון נפש?

ערב ראש השנה. זמן של חשבון נפש. זה הזמן לחשוב 
על מה שקורה איתנו, על החיים שלנו. לא צריך להיות 
גאון גדול בשביל להבין שזמן קבוע ביום לחשבון נפש 
– היה יכול לשפר לנו את החיים לבלי הכר. כל ארגון 
וכל עסק חייב לבדוק את עצמו כדי להשתפר. ובכל 
זאת המושג חשבון נפש – מאוד מאוד מרתיע. מאוד 

קשה לנו ליישם את זה בחיים.

ומדוע? כל אחד יגיד לך "ברור שזה חשוב מאוד, 
זמן". אך על פי מה שהקדמנו ברור,  לי  אבל אין 
שאנחנו לא דוחים את חשבון הנפש בגלל שאין לנו 
זמן; אלא המציאות הפשוטה היא שיש לנו רתיעה 
פנימית מלהתבונן בעין האמת ולראות את המצב 

שלנו לאשורו וזאת מכמה סיבות:

סיבה אחת היא, שכבר בהסתכלות שטחית זו לא 
בעיה לראות ולזהות שכולנו מלאים בטעויות ובבעיות 

– ולהכיר בחסרונות שלנו ולקחת עליהם אחריות זו 
משימה נפשית לא קלה.

סיבה שנייה היא שאנחנו רואים כל כך הרבה דברים 
קריטיים שאנחנו צריכים לתקן ולשפר ואנחנו פשוט 

הולכים לאיבוד, לא יודעים מאיפה להתחיל.

והסיבה השלישית והעיקרית היא שכולנו מרגישים 
שהחיים שלנו לא בשליטתנו, שאין לנו כוחות להשתנות 
ולשפר, זה "גדול עלינו", כל כך הרבה פעמים ניסינו 
ונכשלנו, ולכן אנחנו חוששים אפילו להתחיל ולגשת 

למשימה.

אלה הסיבות הפנימיות העמוקות שמונעות מאיתנו 
לעשות את הדבר החשוב ביותר בחיים שלנו, הדבר 

שהכי יכול לקדם אותנו, שהוא חשבון הנפש.

לחשב מסלול מחדש

כשמבינים את הגורמים המונעים והמפריעים ניתן 
לגשת לפתרון. הפתרון הטוב ביותר הוא להגדיר נכון 

יותר את המשימה:

המשימה שלך היא לא להאשים את עצמך, ואפילו 
לא לשנות מה שלא בכוחך, ובטח לא לנסות להסתער 
על החיים שלך ולהיאבק בכל החזיתות. המשימה שלך 

היא אחת: לבקש עזרה! להתפלל!

חשבון הנפש בסך הכול מגלה לך שאתה זקוק 
לעזרה, הוא רק חושף את המציאות הפשוטה שאתה 
לא יכול לבד. ויש רק אחד שיכול לעזור לך, והוא ממש 
רוצה ומחכה ומצפה לעזור לך. וכל מה שאתה צריך 

לעשות זה פשוט לבקש!

יש טענה והיא אחת

וזה כתוב בפרשת השבוע שלנו. הפרשה אומרת 
דבר מדהים:

נערה מְאוֹרָשָׂה מותקפת באכזריות ל"ע. התוקף הוא 
בוודאי בן מוות. אבל מה עם הקרבן? מה אשמה הנערה?

אומרת לנו התורה: אם זה קרה בעיר, ואותה נערה 
הייתה יכולה לזעוק לעזרה, והיא לא צעקה – גם היא 
חייבת מיתה, ומדוע? "על דבר אשר לא צעקה בעיר", 
אבל אם זה היה בשדה מבודד, ולא היה מי שיעזור 
לה, היא פטורה מכל עונש: "כי בשדה מצאה, צעקה 
הנערה המאורשה ואין מושיע לה" – בגלל שהיא צעקה.

יוצא שעל עצם המעשה אין אשמה, "כי כאשר יקום 
איש על רעהו ורצחו נפש כן הדבר הזה". הדבר היחיד 
שהנערה היתה יכול לעשות זה לצעוק, לבקש עזרה. 
אם היא ביקשה עזרה "ולנערה לא תעשה דבר אין 
לנערה חטא מוות", אבל אם היא לא צעקה, זו האשמה 

שלה והיא מקבלת את אותו העונש כמו התוקף!

מוציא מכאן רבי נתן דבר מסר מדהים: עיקר החיוב 
של האדם הוא על התפילה. גם אדם שהיצר הרע 
התגבר עליו, כמו אותו תוקף, והוא עבר עבירות ר"ל 
– עיקר הטענה כלפיו היא: מדוע לא ביקשת עזרה! 
ולעומת זאת אדם שעומד יום יום לבקש עזרה ובכל 
זאת נכשל שוב ושוב, אין עליו שום דין! וכאן קוראים 
יקרים, התאזרו בסבלנות, כי בהמשך נטיל את הפצצה 

הגדולה של רבי נתן.

נטרול מוקשים

ובינתיים, נחזור לשלוש הסיבות שמונעות ממך את 
חשבון הנפש ונראה כיצד הידיעה שהתפילה היא הדבר 
העיקרי שבכוחך לעשות מסלקת ממך את שלוש 

המניעות:

בעיה ראשונה, "יש לנו כל כך הרבה בעיות" – לא נכון! 
יש לנו בעיה אחת בלבד: חסרה לנו תפילה.

בעיה שנייה, "אנחנו לא יודעים מאיפה מתחילים" 
– לא נכון! מתחילים מתפילה ממשיכים עם תפילה 

ומסיימים עם תפילה.
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מענייני הסליחות והתרת נדרים

השומע סליחות דרך הלויין או הרדיו, האם יכול 

לענות אמן אחר הקדיש וי”ג מידות וכדומה, או לא? 

רשאי לענות אמן אחר הקדיש, והברכות, ולענות י”ג 
מידות אף שיש שהייה של כמה שניות מרגע האמת 
עד הרגע שבו נשמע השידור, בכל זאת מועיל הדבר. 

חזון עובדיה )ימים נוראים עמוד כ”א(.

הקמים באשמורת הבוקר והולכים להתפלל סליחות 

קודם עלות השחר, האם צריכים לברך ברכות 

התורה?

יש לברך ברכות התורה לפני כן, משום הפסוקים 
שנאמרים בסליחות. )חזון עובדיה עמ’ ה’(

אני צריך להגיע לעבודה מוקדם מאד בבוקר ולכן 

אני אומר את הסליחות ביחידות, האם אני יכול 

לומר את כל הסליחות עם י”ג מידות?

כאשר אומרים סליחות ביחיד אין אומרים את הקטעים 
שכתובים בלשון ארמית, רק את מה שכתוב בלשון 
הקודש בלבד כי מלאכי השרת אינם מבינים לשון 
ארמית, ולכן לא יאמר את הפיוטים – רחמנא, דעני 
לעניי ענינן, ומחי ומסי וכו’. אליה רבה )סימן תקפ”א אות ט’( 
חזון עובדיה )עמ’ יא(. וגם י”ג מידות אין אומרים ללא מניין, 

אבל יכול לומר י”ג מידות בצורה של קריאה בתורה 

בטעמי המקרא. שלחן ערוך )סימן תקס”ה(

בעבודה יש לנו 20 דקות הפסקה בזמן זה אנו 

אומרים סליחות, האם כדאי לומר את כל הסליחות 

במהירות, או לומר במתינות וכוונה רק חלק 

מהסליחות?

“סליחות” כשמם כן הם, שאנו באים לבקש סליחה 
ולכן צריך שאמירת הסליחות תהיה בכוונה ובמתינות, 
ובפרט אמירת י”ג מידות צריך לאומרם בלשון תחנונים, 
ולכן עדיף שידלג חלק מהפיוטים ויאמר את עיקר 
הסליחות שזה ה’ פעמים י”ג מידות, תחנון ונפילת 
אפיים. עבודת הקודש להרב חיד”א )מורה באצבע אות רמד(.

ממתי חל המנהג לאחל לחבירו “לשנה טובה 

תיכתב ותיחתם?

מתחילת חודש אלול כבר מתחילים לאחל “שנה 
טובה” כפי המבואר בפוסקים שמתחילת חודש אלול 
כשכותב אדם איגרת לחבירו צריך לרמוז לו בהתחלתו 
שמבקש עליו לשנה טובה תכתב ותחתם. כ”כ בדרשות 
מהרי”ל )הלכות ימים נוראים( וא”ר )סק”א( וכף החיים )סימן 

תקפ”א סעיף קטן י”ח(.

מענייני התרת נדרים בערב ראש השנה

נוהגים לעשות התרת נדרים קודם ראש השנה, 

באלו ימים נהגו לעשות כן?

נוהגים לעשות התרת נדרים ביום כ’ באב שהוא 
ארבעים יום קודם ראש השנה, ובראש חודש אלול 
שהוא ארבעים יום קודם יום הכיפורים, ובערב ראש 
השנה ובערב יום כיפור. על פי הזוהר הקדוש )פקודי דף 

רמט עמ’ ב’( וכף החיים )סימן תקפ”א סעיף קטן י”ב – י”ט(.

מדוע נוהגים במנהג זה של התרת נדרים בערב 

ראש השנה?

שורש המנהג הוא על פי מה שכתוב בזוהר הקדוש 
)פקודי דף רמ”ט( “שמי שנתחייב נזיפה או נידוי בבית 
דין של מעלה, ישאר בנידויו ארבעים יום, ואין תפילתו 
נשמעת”. לכן אנו נוהגים לעשות התרת נדרים שבכוחה 
לבטל את הנידוי שנידוהו משמיים. כף החיים )סימן 

תקפ”א סקי”ב(. 

כמה אנשים צריכים להיות בשעת התרת נדרים?

משתדלים לכתחילה שיהיו עשרה אנשים המתירים, 
ואם אי אפשר אז עושים בשלשה. כף החיים )שם(. ועדיף 
שיהיו עשרה אנשים אברכים הלומדים הלכות. )על פי 

הגמרא בנדרים ח’(.

בנוסח התרת נדרים, האם נכון לומר “בצירוף 

קודשא בריך הוא” או “ברשות קודשא בריך הוא”? 

יותר נכון לומר “ברשות קודשא בריך הוא ושכינתיה” 
שאין זה מן הכבוד לצרף את הקב”ה אלינו. כף החיים 

)סימן תקפ”א סעיף קטן כ’(.

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

הפרשה לאורו של

הנחל נובע

"כִּי תֵצֵא לַמִּלְחָמָה עַל איְֹבֶיךָ 
וּנְתָנוֹ ה' אֱלֹקֶיךָ בְּיָדֶךָ וְשָׁבִיתָ שִׁבְיוֹ"

הקב"ה נתן לעם ישראל את התורה והמצוות במתנה 
על מנת שעל ידם עם ישראל יצליחו לשבר את יצרם 
ולהתגבר על תאוותם וידוע שכל אדם נולד עם יצר הרע 
ומידות רעות, כמו שכתוב: "לפתח חטאת רובץ", והכח 
לגבור נגד היצר הוא התפילה כמבואר בגמ' )קידושין 
ל( שללא עזרת השם לגבור על היצר אי אפשר לנצחו.

ולכאורה יש להבין שהרי שם בגמרא נאמר, שהתורה 
היא התבלין נגד היצר, ומכאן משמע שהתורה היא 
המנצחת את היצר. ועוד אמרו רבותינו אם פגע בך 
מנוול זה משכהו לבית המדרש, ועוד מהרבה מקומות 
משמע שדייקא על ידי התורה ניתן לנצח ולגבור על 
היצר הרע. ועוד קשה שרבינו כותב: )ליקו"מ ב'( שעיקר 
הכלי מלחמה לנצח את היצר הוא התפילה, ולכאורה 
מדברי הגמרא הנ"ל משמע שדווקא על ידי התורה 

מנצחים אותו?
אלא עלינו לדעת יסוד חשוב, שודאי שלנצח את 
היצר הרע זה רק על ידי ריבוי תפילה שהוא עיקר 
הכלי כמובא, אך דע כי עיקר התפילה צריכה להיות על 
העיקר וזה להתפלל על לימוד התורה שהיא התבלין 
נגד היצר הרע, ולהתפלל הרבה שהתורה תהיה לשם 
שמים ולא לשם גאווה להתקרא רבי וכדומה כי לימוד 
כזה יש בו רק מעט טוב אבל אין בכוחו לנצח את היצר. 
ומעתה כולם לדבר אחד נתכוונו שודאי שהתורה היא 

התבלין למתק את היצר אבל דא עקא מי יאמר שהוא 
לומד לשמה לימוד בקדושה וטהרה שעל ידי לימודו 
הוא ישבית את יצרו ולכן האדם חייב את הכלי העיקרי 
שהוא נותן כוח לתורה לפעול את פעולתה וזה התפילה 
לה' שיציל אותו כל יום מחדש מיצרו ויזכה אותו ללמוד 
תורה כראוי ושיהיה כוח בלימודו לגבור על יצרו. וזה מה 
שכתוב בפרשתינו: "כִּי תֵצֵא לַמִּלְחָמָה עַל איְֹבֶיךָ וּנְתָנוֹ 
ה' אֱלֹקֶיךָ בְּיָדֶךָ וְשָׁבִיתָ שִׁבְיוֹ" "בְּיָדֶךָ" הוא לשון תפילה 
כידוע כמו שכתוב: "ויהי ידיו אמונה עד בא השמש" 
ופירש רש"י לשון תפילה נמצא ש "יד" מרמז על ענין 
התפילה, היינו שעל ידי התפילה האדם זוכה ל"וְשָׁבִיתָ 
שִׁבְיו", וזה מה שפירש שם רש"י "לא דברה תורה אלא 
כנגד יצר הרע" דברה תורה פירוש שדיבורי התורה 
לבדם לא מועילים לאדם והוא עדין בבחינת כנגד 
היצר הרע היינו שאינו יכול להכניעו ולנצחו ועדין יש 
בכוחו לעמוד כנגדו, וזה רק על ידי ריבוי התפילות על 
לימוד התורה אז היצר הרע נשבה לגמרי בידו של האיש 
הישראלי. ומעתה יתורץ ויבואר מה שהקשו רבותינו 
הא כיצד מברכים על לימוד התורה והרי הרמב"ם פסק 
דאין מברכים על נטילת מים אחרונים משום שהם באו 
להסיר את הנזק שיש במלח הסדומית ואין מברכים על 
הסרת הנזק וא"כ גם על התורה אין לברך שהיא באה 
רק להסיר מהאדם את המידות הרעות ולסלק מעליו 

את יצרו הרע, וא"כ לפי שיטת הרמב"ם אין לברך על 
מניעת והסרת המזיק?

אלא ע"פ דברינו העניין ברור ומובן כי יש חילוק עצום 
אם הנזק כבר נמצא ואנו מחלישים אותו ומקטינים 
את ניזקו, או אנו רק מונעים אותו מלהגיע ולהזיק. וזו 
סברא פשוטה שאינה צריכה ראייה, ולכן שם בדין מים 
אחרונים אנו רק מסירים את הנזק לבל יזיק בעתיד 
שהרי אין ודאות שיינזק ועל ספק לא יברך, ולכן על 
מים אחרונים לא מברכים כי זה נקרא שעדין הנזק אינו 
קיים בפועל משא"כ האדם נולד עם יצר הרע והנזק 
כבר קיים בפועל ולכן על כל תפילה ותורה שהאדם 
זוכה על ידם להכניע את היצר ודאי שעליו להודות 
ולברך את ה', וראייה לזה מדין מעקה שכתב הרמב"ם 
שחייב לברך, ולכאורה הרי גם שם זה רק להסיר את 
הנזק ומדוע פסק הרמב"ם שבמצוות מעקה יש לברך? 
אך ע"פ דברינו העניין מובן שבמצוות מעקה התורה 
כתבה לשון הווה כמו שכתוב: "וְלֹא תָשִׂים דָּמִים בְּבֵיתֶךָ 
כִּי יִפּלֹ הַנּפֵֹל מִמֶּנו" ללמדך שאפילו שאין הנזק נראה 
בפועל אך הוא כבר נמצא בכוח ויש לו דין ודאי, ולכן 
דין זה דומה לדין ברכת התורה ולכן יש לברך עליו, 
ומעתה כל אדם ידע את כוח התפילה שבידה תלוי הכל.
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סוד הספרים המגינים
היה זה באחת מנסיעותיו של מו"ר ראש הישיבה 
הרה"צ הרב שלום ארוש שליט"א אל חופי ים המלח 
לצורכי בריאות, לא שיער כי יחזור משם, לא רק עם 

תוספת לאיתנות גופו, אלא אף עם תוספת לנפשו.

"הרב", פנו אליו גבאיו של ראש הצדיקים הנסתרים, 
"שוהה כאן איש צדיק גדול מאוד, אשר גם הוא הגיע 

לכאן לצרכי בריאות".

עיניו של הרב שלום ארוש זלגו דמעות, כאשר נעמד 
בלובי המלון אל מול הוד קדושתו של רבי יהודה זאב 
ליבוביץ. אף הרהורי תשובה וקרבת ה' עלו בליבו. 
הצדיק, חודר כליות ולב – ראה בעיניו הרוחניות את 

מעלתו של העומד מולו וביקש כי יביאו 
כיסא על ידו, בו ישב האורח. 

"אפילו לא ידעתי עדיין איך 
קוראים לו", מספר הרב שלום 
ארוש. "התיישבתי והרב התעניין 
בשלומי. אני מרוב יראה ופחד לא 
הייתי מרוכז בכלל, זה היה מעמד 

נורא הוד"...

של  נפשו  נקשרה  אז,  מיני 
הרב שלום ארוש, בנפשו של 
רבינו – שכן דרך הטוב להידבק 
אל הטוב. מגיע היה הרב ארוש 
אל בית הצדיק מדי פעם, יושב 

עמו שעות ומשוחח עמו בדברי תורה וחסידות.

"כל פעם שהייתי מגיע ורואה את פניו הקדושות 
היו יורדות לי דמעות מעיני", מספר הרב ארוש. "היתה 
לי יראה נוראה ממנו, בבחינת – 'כי שם ה' נקרא עליך 
ויראו ממך'". הצדיק, רבי יהודה זאב ליבוביץ זצ"ל 
אף הוא העריכו ביותר, ובאחת הפעמים כאשר ראה 
את תמונתו, שאל מי הוא שבתמונה כשהוא מתפלא 

מהדמות ומפליג בשבחו...

פחד אלוקים לדבר עליו

"רבי יהודה זאב היה צדיק כמו רבי ישראל בעל שם 
טוב"... מעיד הרב שלום ארוש. "הוא ידע מחשבותיו 
של כל אדם – מה קורה אתו בחדרי חדרים... כל מה 
שאמר – קרה! כל מי שנכנס לדבר עמו, הוא ידע עליו 

את גלגוליו הקודמים"...

ואף הוסיף ואמר: "להגיד מי הוא היה - זה מעל 
בינתנו... מה כוחנו? מה שכלנו שנדבר על צדיק קדוש 
זה... ממש פחד אלוקים לדבר עליו"... והעיד בנוסף – כי 
כל מעלה שהזכיר ואמר רבינו, הייתה מצויה בו עצמו...

' ... לא יהיה שואה נוספת'

וכה מעיד הרב שלום ארוש שליט"א: "לא כל מה 
שראיתי ברבינו, אפשר לומר. אך דבר אחד אני יכול 
להגיד - ממתי שהכרתי את רבי יהודה זאב, החיים 
שלי השתנו. הוא ראה וכיוון אותי הרבה דברים, שאני 
רק אחרי הרבה זמן ראיתי והבנתי אותם. גם בספרים 
שלי כיוון אותי הרבה. היתה לו ראיה למרחוק מאד"...

והוסיף ואמר: "רבי יהודה זאב היה רואה עלי הכל! 
ומתפלל תמיד שאני יצליח בספרים. ואמר לי באחת 
הפעמים דבר נורא - 'כל עוד שהספרים שלך יהיו 
מופצים בעולם, לא תהיה שואה נוספת או משהו 
דומה לעם ישראל, כי זה מגן על העולם".

תישאר פה ... אל תלך ...

היה זה בשנה האחרונה לחייו של רבינו.

הרב שלום ארוש שליט"א עשה את 
כל ההכנות הנחוצות כדי שרבינו יתלווה 
אליו אל ציונו של הרב הקדוש רבי נחמן 

מברסלב זי"ע באומן.

'רבות מחשבות בלב איש' – אך 'עצת ה' 
היא תקום'. ורבינו השיב נשמתו הטהורה 
ליוצרה בחודש אלול בו תוכננה הנסיעה...

"יש לי צער גדול שלא הייתי בהסתלקותו", 
מספר הרב שלום ארוש. "הייתי אז כבר באומן, 
אך האמת – שהוא ברוח קודשו ראה כל זאת. וכאשר 
באתי אליו לפני הטיסה, אמר לי כמה פעמים: "תישאר 

פה ... אל תלך"...

מי ייתן לנו תמורתו ?

אי אפשר לסיים בלי להביא, מאמר נוסף של הרב 
שלום ארוש על גדלותו של רבינו:

"רבי יהודה זאב היה שמימי בחייו, ושמימי לאחר 
הסתלקותו. כל המוסדות של 'זיו יהודה', הם דברים 
שמימיים. איך תוך שנים בודדות קם ונבנה כזה מקום 
עם כל כך הרבה פעילות קדושה - זה רק מראה את 

הכוח הגדול של רבי יהודה זאב.

"גם בנוגע לציונו הקדוש - כל כך הרבה קברי צדיקים 
יש שם בבית החיים, אבל הציון שלו הכי פעיל. כאשר 
מאות אנשים מספרים על התעוררות לתשובה וישועות 
שמקבלים ממקום גדול זה. הוא אשר אמרנו - חבל 

על דאבדין. מי ייתן לנו תמורתו"...

 כאמור ימים ספורים לפני ראש השנה יחול יום 
הילולתו של הצדיק רבי יהודה זאב ליבוביץ זצ"ל, 

פרטים בדבר ההילולא בגב העלון.

בעיה שלישית, "אין לנו כוח להתחיל ואין לנו כוח 
להשתנות" – לא נכון! תפילה פשוטה זה בכוח של 
כל אחד, אתה לא צריך לשנות את מה שאתה לא 
יכול, אלא לרצות ולבקש מה' שיעזור לך להשתנות.

זה הכי פשוט שבעולם.

רק מתוך ההבנה הזו אפשר להתחיל לערוך חשבון 
נפש יומי, וזה נעשה אפילו קל מאוד ונעים, ואין 
צורך לומר שזו הדרך היחידה להתקדם ולהשתנות 

ולשפר את החיים באמת.

מהפך ברגע

יום הדין ממשמש ובא. אין זמן לדיבורים. חייבים 
לעשות מעשה כאן ועכשיו, שינוי שישנה אותנו מן 
הקצה אל הקצה. ויש לנו דבר אחד בלבד לעשות: 
לקבל על עצמנו לעסוק בתפילה יומיומית על 
הרוחניות שלנו! זו הקבלה היחידה שמשנה את 
כל המאזן כולו. זה הדבר שהופך את האדם לגמרי 

מזכאי לחייב.

והבטחנו לכם "פצצה", אז תשבו טוב על הכיסא 
ותקראו את מה שכותב רבי נתן: "עיקר דינו של 
האדם בראש השנה הוא על שלא היה זהיר בעניין 
התפילה". כל אחד מגיע לראש השנה עם ערימות 
של "כתבי אישום" ארגזים של "חומרי חקירה", 
מסמכים וסרטונים והקלטות. והמשפט הוא על 

החיים שלך!

איך מתחילים לבנות "קו הגנה" לפני כזה משפט?

אומר לך רבי נתן: כתב האישום שלך – יש בו 
רק שתי מילים: "לא התפללת", וקו ההגנה היחיד 
והאפקטיבי ביותר הוא: ריבונו של עולם, מהיום אני 
מתפלל! מהיום אני קובע לעצמי זמן להתבודדות! 
כל יום! כמו שעון! בכל יום אני רואה מה חסר לי 

ופשוט מבקש עזרה.

ולא נשאיר את הדברים באוויר, אלא נסיים בעצה 
מעשית, כי הרבה אומרים לי: "גם את זה קשה לי 

לעשות, אין לי חשק, אין לי התעוררות".

אז יש הרבה עצות להתבודדות. כתבתי על זה 
ספר. אבל הכול מתחיל מדבר אחד: תכריח את 
עצמך! אל תחכה להתעוררות, אלא קבע לעצמך 
זמן בכל יום ויהי מה, אם תדבר ואם תשתוק, עם לב 
או בלי לב – זה לא מעניין אותך. כי בלי שתכריח את 
עצמך בחיוב חזק – שום דבר לא יקרה ולא יתחיל.

רבי נחמן מסכם את זה במשפט אחד: "צריכים 
להכריח עצמו לתפילה!"

להכריח זה לא נעים, אבל השאלה הגדולה היא 
מה אתה מרוויח מזה. דע לך, שכשאתה מכריח את 
עצמך לתפילה אתה מרוויח אין סוף! אתה יוצא זכאי 
לגמרי בדין בראש השנה, וכל החיים שלך עולים 
על מסלול של תיקון ושיפור! לא תכיר את עצמך! 

וגם אחרי מאה ועשרים לא יהיה עליך שום דין.

ונסיים בדברי רבי נתן באותו קטע: "כי על ידי 
תפילה יכולין לבוא לכל טוב: לתורה ולמעשים טובים 

ולתשובה ולהינצל מן החטא". ה' יזכנו!

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

בברכת שבת שלום ומבורך
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לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

רבי צדוק 
הכהן מלובלין 
ט' אלול

בן למשפחת רבנים מפוארת. נולד ביום כ"ב שבט 
תקפ"ג בעיר קריזבורג לאביו רבי יעקב הכהן רבה של 
קהילה זו. נתפרסם כעילוי בעודנו צעיר לימים ומכל 

צד הריצו אליו שאלות ותשובות.

רבי צדוק היה בקי ממש בכל התורה, בנגלה ובנסתר, 
במקרא, במדרשי חכמים, בראשונים ובאחרונים. גם 
במדעים השונים היה בקיא. רגיל היה לסיים בכל יום 
מסכת אחת, ואחר הסיום היה אוכל את סעודתו. בשבת 
היה רגיל לסיים שתי מסכתות: שבת ועירובין. בנוסף 
לבקיאותו העצומה היה חריף וחדשן. רוב חידושיו 
המבריקים נעוצים בעומק הפשט של המקראות 
והמדרשות. ספרים רבים כתב רבי צדוק, בנגלה ובנסתר 
על דרך החסידות, ובכולם בולטת חריפותו ובקיאותו. 
הרוצה ללמוד את תורת החסידות ממקורותיה בדברי 
חז"ל רצוי שילמד את ספרי רבי צדוק. בתורתו מודגשת 
מאוד סגולת ישראל - היסוד הפנימי האלוקי שבנשמת 
ישראל, שהוא דבוק תמיד בה'. גם כאשר ישראל 
חוטאים, מדגיש תמיד רבי צדוק, אין זה אלא מפני 
השפעה חיצונית, אבל בפנימיותם ישראל מחפשים 
תמיד את ה'. וכך מבאר רבי צדוק את חטאי ישראל 
כניסיונות למצוא דרכים להתקרב אליו יתברך. אלא 
שמכיוון שנעשו שלא לפי הדרכת התורה, נכשלו ונענשו. 

אבל גם מהכישלונות של ישראל לומדים תורה.

רבי צדוק היה קשור מאוד לתורת רבינו נחמן מברסלב 
כאשר סיפר אחד מוותיקי חסידי ברסלב, הוא הרה"ח 
רבי יחזקאל מנדלאיל ]לובלינער[ ע"ה. רבי יחזקאל 
זכה להיות מרואי פניו של הגה"ק רבי צדוק הכהן זיע"א 

בעיר לובלין, והיה מספר כי הספר 'ליקוטי מוהר"ן', ועוד 
מספרי רבינו הק', היו נראים תדיר על שולחנו של הכהן 
הגדול, ולא עוד אלא שהיו מלאים וגדושים בחידושים 

והערות שרשם 'הכהן' בעצם כתב ידו הטהור.

וידוע שאת המראי מקומות על ספר המידות כתב 
רבי צדוק, ואף הבתטא על ספר המידות: "הספר הזה 
הוא חיותי וכל מי שיתבונן יראה בכל ספרי ר' צדוק כי 
מלאים המה עניינים שמקורם בליקוטי מוהר"ן, ובנויים 
על היסודות האיתנים של ספרי רבינו ותלמידיו, ולפעמים 
רואים שרבי צדוק מעתיק את לשונו של רבינו ממש 
ומוסיף עליהם נופך משלו. ולדוגמא: באחד ממאמריו 
בספר צדקת הצדיק )אות קפב( מתחיל רבי צדוק עם 
הרעיון הידוע מליקוטי מוהר"ן )סי' נו, עיי"ש(: "על ידי 
התורה קוראים להקדוש ברוך הוא", ואף מביא כמה 
ראיות נפלאות לזה, ואחת מהן מדברי הגמ' )ברכות כא 
ע"א(: "מנין לברכת התורה לפניה מן התורה, שנאמר כי 
שם ה' אקרא" – כלומר, לפני שלומדים, היינו כשקוראים 
שם ה', 'הבו גודל לאלקינו' – צריך לברך ברכת התורה.

לרבי צדוק הייתה ספריה ענקית עם הרבה ספרים, 
וכל מוכר ספרים שהיו לו ספרים חדשים למכור היה 
בא אליו עם הספרים ומציגם בפניו, והוא היה בוחר 
מביניהם את הספרים שרצה וקנה אותם בכסף מלא. 
פעם אחת הביא לפניו מוכר הספרים הרבה ספרים 
חדשים וגם ישנים, וביניהם היה הספר 'עלים לתרופה' 
שבו מובאים מכתבי רבינו הקדוש ותלמידו רבי נתן. 
כשהתחיל רבי צדוק לבחור ולחפש בין הספרים ספר 
שמעניין אותו, ראה את הספר 'עלים לתרופה' וביקש 

מהמוכר לקנותו. ענה ואמר מוכר הספרים: "לא! לא! 
הספר הזה אינו בשבילכם, זה סתם ספר מכתבים…", 

ואז תפס רבי צדוק את הספר בידו בחוזקה, 
עיין בו, ואמר למוכר: "מה אתה מדבר שזה 

סתם ספר מכתבים?! הלא הספר מחייה 
אותי ומחזק אותי! אשריך שהבאת לי את 

הספר הזה…!". )מוהרא""ש(

נדפסו:   מספריו  פורה,  סופר  היה 
"פרי צדיק" על התורה, "רסיסי לילה" 
עם קונטרס "דברי חלומות", "לבושי 
'צדקה" על הלבוש, "קדושת שבת" 

עם קונטרס "שביתת שבת", "משיב 
צדק", "מחשבות חרוץ", "דברי 

סופרים" עם קונטרס זכרונותו 
"ישראל  צדק",  "דובר 
מלאכי  "שיחות  קדושים" 

השרת" ועוד. 

בט' אלול תר"ס, בגיל שבעים 
ושבע, נסתלק הגאון המופלא, 
האדמו"ר רבי צדוק הכהן 
זכותו תגן  זצ"ל.  מלובלין 

עלינו אמן.
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מקום בטוח

כשמדובר ברכב שלך, ביטוח צד ג' לא מספיק. אלא 
ביטוח מקיף, זה ברור אין אפילו שאלה, והסוכן גם יסביר 
לך: "תקשיב, היו מקרים" ומה עם פנסיה? כשתהיה בגיל 
60 לפחות עם כסף ביד, תחשוב, תראה את הנולד...

ולא דיברנו על ביטוח משכנתא, ביטוח טיסות לחו"ל, 
ביטוח בריאות, ביטוח בנקאי, ביטוח חיים, הרשימה 

עוד ארוכה...

יצאנו לבדוק את מצב הביטוחים הקיימים בשוק, 
אין ספק זה היה מפתיע: יותר מהוצאות מחיה. על פי 
הנתונים, משפחה ישראלית ממוצעת מוציאה בחודש בין 
2,500 ל- 3,000 על ביטוחים. יתכן וזה כתוצאה מרמת 
חרדה גבוהה, או מהרצון הפשוט ביותר, להיות בטוח, 

להרגיש בטוח. או ששתי התשובות נכונות.

אך, היש דבר כזה ביטוח? האם ניתן בכלל להרגיש 
בטוח בעולם הזה?

רבנו בחיי מסביר לנו מהו ביטחון אמיתי: "אך מהות 
הביטחון הוא מנוחת נפש הבוטח, ושיהיה לבו סמוך 
על מי שבטח עליו, שיעשה הטוב והנכון לו בעניין אשר 
יבטח עליו, כפי יכולתו ודעתו במה שמפיק טובתו." 

)חובות הלבבות(

הביטוח המקיף שלך

אז אם כבר ביטוח, ההשקעה הראשונה היא ביטוח 
אצל בורא עולם, הרי הוא אמר ויהי, וכיצד נוכל להעלות 
על הדעת שכשמדברים על "צדקה תציל ממות", שזו 
הבטחה מבורא עולם, זה הביטוח האמיתי לחיים שלך 
ובפרט בימי הרחמים והסליחות. שם אנחנו אומרים 
לעצמנו, נו טוב, יהיה בסדר, אני בסך הכל בסדר, 

תרמתי השנה הרבה.

זה הזמן שלך לקנות סנגור ליום הדין. הרי אתה לא 
רוצה שנה "בסך הכל בסדר" אתה רוצה מתנות מבורא 
עולם, אתה רוצה בריאות, חיים, פרנסה טובה, נחת 
מהילדים. פדיון נפש על ידי הרב שלום ארוש באומן  

בערב ראש השנה, זו התשובה שלך.

לאן הולך הפדיון?

ב "חוט של חסד" התרומות מגיעות הישר לסלי מזון 
לחגים עבור משפחות נזקקות ומשפחות במצוקה 
שבזכותך מרגישות את מתיקות ושמחת החג, עם סל 

מלא בכל הטוב שבעולם.

מדברים על ביטוחים

פדיון נפש ע"י הרב שלום ארוש באומן
ביטוח מקיף שהוא חובה. 02-5308000



פניני הזהר – דוד המלך

איך אומרים: "העולם הוא לא פיקניק". באנו לעולם הזה כדי לעבוד. "בשביל 
כבוד צריך לעבוד". ולכן במסלול החיים של האדם ישנם ניסיונות לא קלים. ברגע 
הניסיון קשה מאוד לראות את זה, אבל האמונה הקדושה אומרת שכל מה שעושה 

ה' עם האדם זה לטובתו.

כל שכן בדור שלנו. אין יהודי אחד בדור הזה שלא עוברים עליו משברים וגלים 
בלי סוף. לפעמים אדם מרגיש שכל ימי חייב הוא רק עובר מקושי להתמודדות. אין 
לנו נשק ואין לנו שום כלי להתמודד עם כל מה שצריך להתמודד – אלא הדעת!

רק הדעת עומדת לאדם בשעת הניסיונות. דעת זו אמונה. דעת זה כל מה שהרב 
שליט"א מלמד אותנו: דעת של אמונה, דעת של תודה לה' בכל מצב, שירות 
ותשבחות. זכינו שהרב הוריד בדור הזה דעת נפלאה ואינסוף דיבורים מחזקים, 
והעבודה שלנו היא ללמוד ולקנות דעת. "דעת קנית מה חסרת". זה הדבר היחיד 

שאנחנו צריכים כדי לעמוד בניסיונות.

בקטע הזוהק הבא נקבל עוד מעט מים חיים של דעת ממורה האמונה שלנו, 
דוד המלך, שבכוח אמונתו עמד בניסיון בלתי אפשרי:

ג(:  )תהלים  וְאָמַר  פָּתַח  יְהוּדָה  רַבִּי 
"מִזְמוֹר לְדָוִד בְּבָרְחוֹ מִפְּנֵי אַבְשָׁלוֹם בְּנוֹ". 
הַאי קְרָא אִתְעָרוּ בֵּיהּ חַבְרַיָא ]בַּפָּסוּק 
הַזֶּה הִתְעוֹרְרוּ הַחֲבֵרִים, כלומר התעוררה 
אצלם קושייה בהבנת הפסוק[. אֲבָל 
מִזְמוֹר לְדָוִד, אַמַּאי קָאֲמַר שִׁירָה ]למה 
אמר שירה שבעה שבנו מרד בו[? אִי בְּגִין 
דִּבְרֵהּ אִיהוּ דְקָם עֲלֵהּ ]האם אמר שירה 
בגלל שדווקא בנו קם עליו[, קִינָה יַתִּיר 
מִבָּעֵי לֵהּ ]הרי היה צריך יותר לומר קינה[, 
דְּהָא אַבְאִישׁ עֲלוֹי דְּבַר נַשׁ זְעֵיר מִקְּרִיבוֹי, 
מִדְּאָחֳרָא סַגִּי ]שהרי כאשר אדם קרוב בוגד 
באדם זה פוגע הרבה יותר מאשר פגיעה 

שמגיעה מאדם זר[?

אֶלָּא "מִזְמוֹר לְדָוִד", אָמַר ]דווקא[ שִׁירָה, 
דְּחֲשִׁיב  דָּוִד[,  בִּקֵּשׁ  ]וְכָךְ  דָוִד  בָעֵי  וְהָכִי 
דְּקֻדְשָׁא בְּרִיךְ הוּא סָלִיק לֵהּ חוֹבוֹי לְהַהוּא 
עַלְמָא ]שֶׁחָשַׁב שֶׁהַקָּדוֹשׁ בָּרוּךְ הוּא סִלֵּק 
אֶת חֶטְאוֹ, כלומר נפרע על כל חטאיו בעולם הזה כדי שיזכה לעולם הבא[. כֵּיוָן 
דְּחָמָא, דְּהָכָא בְּהַאי עַלְמָא בָּעֵי לְמִגְבֵיהּ מִנֵּיהּ, חָדֵי ]כֵּיוָן שֶׁרָאָה שֶׁכָּאן בָּעוֹלָם הַזֶּה 
רוֹצים לִגְבּוֹת מִמֶּנּוּ חובו – שָׂמַח, מכיוון שהיסורים מכפרים לו על העונות, וכך יעלה 

נקי מחטאים ישר לגן עדן[. 

זכורני שלפני שנים רבות, הרב הביא את הזהר הנ"ל בשיעור, ואמר לנו: אנשים 
בדור הזה, כולל האברכים שלנו, לא רק שחטאו בעבר מה שחטאו, אלא הם גם 
ייפלו בהמשך, ובכל זאת כאשר עובר עליהם מה שעובר, צער וייסורים, הם מיד 

בוכים ומתלוננים ובועטים בייסורים.

אנחנו חייבים ללמוד מדוד המלך ע"ה, עובר עליך? חסר לך? אתה מתמודד? 
יש צרה? יש בעיה? פשוט "תוציאו כינור" ותתחילו לשיר ולרקוד. תזמרו מזמורים. 
תשמחו על כך שברגעים האלה ה' יתברך מנקה אותכם מהחטאים, תגידו תודה 

על כפרת העוונות.

הגמרא הקדושה אומרת שדוד המלך הוא המורה של דרך התשובה, וזו בדיוק 
דרך התשובה שדוד המלך מלמד אותנו: לשיר ולשמוח בייסורים.

כוחה של הכרת הטוב

האם הייתם מעלים על דעתכם שמישהו היה אומר לכם: אסור 
לכם לשנוא את הגרמנים הארורים שהשמידו את עמינו בכזאת 

אכזריות? זה הרי בלתי אפשרי!

והנה, הפרשה באה ומפתיעה אותנו: "לא תתעב מצרי" – אסור 
לנו לתעב את האומה המצרית, למרות שבכל שנה בליל הסדר 
אנו זוכרים ומספרים על כל הזוועות שעוללו לנו במשך שנים רבות 
כמו שכולנו מכירים את הסיפורים כל העבדות ההתעללות, רצח 
התינוקות והמכות האכזריות וכל הגזירות שמררו את חיי אבותינו.

אבל התורה בעצמה מסבירה: "לא תתעב מצרי כי גר היית בארצו". 
כשהיה רעב בארץ, הלכו בני ישראל למצרים וקיבלו שם אכסניה 
מכובדת, ואת זה אסור לנו לשכוח לעולם, למרות כל הרוע והצרות 

שעברנו שם.

כי אין דבר גרוע בעולם כמו כפיות טובה, ואילו "הכרת הטוב" 
היא הבסיס והיסוד לכל הטוב 

חז"ל  ואומרים  שבעולם. 
של  בטובתו  הכופר  שכל 
חבירו סופו לכפור בטובתו 

של מקום.

כך  כל  הטובה  כפיות 
שנואה, עד שעלינו להעביר 
הזכרונות  כל  את  מליבנו 
 – הצער  כל  ואת  הרעים 
ולזכור היטב גם אחרי שנים 
ארוכות את הטובה; שהרי 
את  ששמע  הדור  אותו 
המצווה מפי משה – חלקו 
עוד היה בעצמו במצריים 
וזוכר את השעבוד, או ששמע 
מההורים שלו מכלי ראשון, 
אבל כמעט אף אחד מהם 
לא זוכר את החסד שעשו 
המצרים עם משפחת בית 
יעקב אבינו שהייתה לפני 
יותר ממאתיים שנה לפני כן.

ואם כך בעניין המצרים – 
צריך כל אחד לעשות קל 
וחומר בן בנו של קל וחומר, 
על החברים שלך שעשו לך 
טובות, ועוד אלפי קל וחומר 
על ההורים שלך ועל רבותיך, 
שגם אם יש לך נקודות כאלה 

ואחרות של ביקורת – אוי לך אם תשכח לרגע את אינסוף הטובות 
שאתה חייב להם, ועוד אינסוף קל וחומר כלפי הבורא יתברך.

שהקב"ה יזכה אותנו לדבוק במידת הכרת הטוב, שנתחזק בהכרת 
הטוב כלפי כל אדם, וכל שכן כלפי הבורא יתברך שמו ולא להיות 

ח"ו כפויי טובה לעולם.

שבת שלום.

ביננו
מבחוץ להשיב אל הלב

הרב שלמה גלעד 
מהמרצים הבכירים של 

"חוט של חסד"

מידה טובה
התורה- ספר לימוד לחיים

מדור זה לכבוד נשמת 
רשב"י הקדוש ולזכרם 
של 45 קדושי מירון ע"ה

הרב נתן ארוש
בנו של הרב שלום ארוש 

שליט"א

"להניח את הברכה בביתכם"
ערב מחזק, מעצים ומלא 

ישועות אצלכם בבית
052-6672221 

02-5308000
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מדור חדש
סוף הסיפור

סיום לפרק

אנחנו מספרים את המקרה, הסוף של הסיפור עליכם!
שתפו אותנו כיצד תדונו לכף זכות באפיזודה שהעלנו
al5308000@gmail.com:תשובות ניתן לשלוח

 או לפקס: 02-5812252, בין המשתתפים יוגרל מתנה

הזוכה: מרדכי אליהו, קריית שמונה

תשובה:  אמירת סליחות בכותל המערביזוכה פרשת ואתחנן: משפחת רבינוביץ, ביתר עיליתזוכה פרשת תזריע מצורע: גבריאל פנחסוב, רכסים.

al5308000@gmail.com :פתרונות יש לשלוח עד יום שני למייל
או לפקס: 02-5812252 | יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

את אחי אנוכי מבקש )חלק ג(

תקציר שבוע קודם:

בן לניצול שואה, רוצה לתרום כליה ליהודי לא שומר 
תורה, אך מתברר שאביו של הנתרם היה לא אחר 

מאשר אותו אדם שהרג בשואה את אחיו 
של התורם, עד הפגישה המרגשת:

לאחר אין סוף שעות של שיכנועים 
מצד הרב, והבן שרצה בסך הכל 
לתרום מח עצם, הסכים האב לפגוש 
את האדם שהיה אחראי לכל כך 

הרבה סבל בחייו.

הם הגיעו לפתח ביתו של האיש 
וכשנפגשו עיניהם, האב הנרגש כמעט 
והתמוטט. אבל אז פתח האיש את פיו 
ואמר, "אתה כועס עליי שנים רבות 
וכל החיים חיכיתי לרגע שאראה אותך 
כדי שתדע את האמת ומשמיים זימנו 

לנו את הרגע הזה עכשיו, הסקט ושמע 
לדברים כהוויתם:

"הגרמנים רצו להרוג את כל הגברים בחדר שלכם, 
כי הם ידעו שיש שם ילד קטן "שגונב" להם. אני רציתי 
להפחית את הנזק ואמרתי להם שאלך ואהרוג רק את 
הילד, בכדי להציל אתכם. כשהוצאתי אותו החוצה, 
לא הייתי מסוגל להרוג אותו, אבל השומרים היו ליידי. 

לכן יריתי שתי יריות והרגתי את שני השומרים! משם 
הברחתי את הילד למנזר שהיה בקרבת מקום. הגרמנים 
ידעו שבגדתי בהם, אבל לא רצו להרוג אותי, כי הם היו 
זקוקים למידע שלי בבניית פצצות ולכן הם התעללו 
בי בלי סוף על שהצלתי את בינך. 
כשנגמרה המלחמה לא ידעתי מה 
עלה בגורלך, ולכן מייד הלכתי למנזר 
וביקשתי את הילד שהשארתי שם. 
הם החזירו לי אותו ואני גידלתי אותו 

כל השנים בחום ואהבה.

הילד הזה... הוא בעצם הילד שלך! 
הילד שגידלתי שזקוק להשתלת 
מוח עצם – הוא בעצם הילד שלך 
מתאים  נמצא  שבנך  הסיבה  וזו 

להשתלה".

השלושה פרצו בבכי, התחבקו והבן 
ניצל בזכות תרומת אחיו הצעיר.

המסר הגדול של הסיפור הוא שלא כל מה שאתם 
רואים בחיים אתם באמת מבינים וחייבים לדון כל 

אדם לכף זכות.

ותארו לכם שאותו ניצול שואה היה מנסה לדון לכף 
זכות את אותו אדם שלבסוף גידל את הילד שלו, כמה 

צער ועצב היה חוסך לעצמו...

טעות בחשבון

בפרשת עקב סיפרנו על מונית שירות בדרך 
לבית שמש, הנהג פתאום דיווח שאחד הנוסעים 

לא שילם וחסרים לו 10 שקלים.

כאשר הגיעה המונית לבית שמש, החל הנהג 
ב"פיזור", הורדת הנוסעים בתחנות, לאורך מסלול 
קבוע. לבסוף, כאשר נשארו רק אני ונוסע נוסף 
קרבה המונית אל אחת מתחנותיה האחרונות. 
אדם שניצב בתחנה נופף בידו וסימן לנהג לעצור. 

הנהג עצר.

המנופף קרב אל המונית, פתח את דלתה, סימן 
בידו לנוסע שישב בפנים לרדת, תוך שהוא פונה 
אל הנהג ואומר "אדם זה אורחי הוא, אני ממתין 

לו, הוא איננו מבין עברית, אני משלם עבורו...".

תוך כדי דיבור שלף את ארנקו ושילם לנהג את 
עשרת השקלים. כך נפתרה התעלומה, אך קיוויתי 
בכל ליבי ששאר הנוסעים שלא זכו לדעת את סוף 
הסיפור, לכל הפחות ילמדו זכות על עם ישראל.



אחים או יריבים פרק טז'
הגענו ב"ה לפרק הסיום של הסידרה "אחים או 
יריבים", אנו ממשיכים ברשימת טיפים מומלצים, 
שיעזרו בע"ה לסיים פעם אחת ולתמיד את המריבות 

והיריבות בין הילדים שלכם. 

אח מסייע

אחת הדרכים ליצור קשרים חזקים בין האחים, היא 
יצירת מצב בו האחים ידאגו זה לזה, במקום שאתם 
תדאגו לשניהם.  אם אח אחד מצוברח, בקשו מאח 
אחר לספק לו נחמה ואוזן קשבת, אם הוא נפצע, תנו 
לאח לעזור לכם לטפל בפצע.  תוכלו גם לבקש מהאח 
הגדול ללמד את הקטן דברים פשוטים, כמו שריכת 
שרוכים, שריקה, נגינה, לימוד קצב תיפוף או דברים 
דומים.  תחושת האחריות שהוא יפתח תיקלט אצל 

האח הקטן ותחזק את הקשר ביניהם.

חוקים וגבולות

כהורים, אתם תמיד גורם-סמכות עבור הילדים, 
השתמשו בתפיסה זו כדי לקבוע כללים אותם לעולם 

אין לעבור.  
כמו שאתם מלמדים את הילד שאסור להרים ידיים 
על ילדים אחרים, כך תוכלו ללמד אותו שגם הקנטות, 
העלבות או קנאה כלפי אחיו הם מעשים אסורים ועליהם 

אתם לא עוברים בשתיקה.
בעבודה נכונה, הילדים בע"ה יאמצו גם חוקים אלו.

 ישיבות צוות
משפחה הוא צוות עבודה. קבעו מפגש משפחתי 

שבועי, מפגש תומך ומזמין, בו מדברים על הכל.
רוב המפגש יעסוק במשפחתיות וחינוך למידות טובות. 
אך הקצו זמן קצר במפגש, בו יועלו טענות על ידי 
האחים כלפי האחים האחרים. רק שיש כמה חוקים 
ברורים להעלאת טענה. קודם מכבדים ומפרגנים לילד 
שיטענו נגדו טענה, ורק אח"כ יש רשות בצורה מכובדת 
להעלות נגדו טענה. תשלטו במפגש, ותדרשו מכובדות. 
מי שלא יסכים לשמוע את טענת האח כלפיו, לא תהיה 
לו זכות לטעון על אח אחר. תמציאו כללים כיד הדמיון 

שלכם. מתוך הבנת מורכבות המשפחתיות שלכם.
שימו לב לילדים שזקוקים להגנה ועזרו להם בצורה 

עדינה.

 עבודה בצוות
הטילו על הילדים משימות אותן ניתן לבצע כקבוצה, 
כמו למשל סידור החדר, סידור השולחן או כל דבר 

העולה על דמיונכם. 
הפעולה בקבוצה מגבשת ועוזרת לאחים ללמוד 

להסתדר זה עם זה למען מטרה משותפת. 
לכל  פרגון  והקפידו על  ניצול,  למנוע  לב  שימו 

המשתתפים.

למדו אותם אמפתיה

מאמר הלל הזקן, הוא אחד החשובים ביותר ללמד 
ילדים "מה ששנוי עליך, אל תעשה לחברך". למדו 
את הילד, לראות את המצב דרך עיניהם של אחרים, 
לנסות ולהבין מה מטריד את הזולת ולהתאים את 
עצמו לצרכים של אחיו. תכונה זו לא רק תגרום לאחים 
להסתדר יותר טוב, היא גם תגרום להם לגדול ולהפוך 

לבני אדם יותר טובים.

 הכירו את השוני
השוני בין האחים לאחיות גורם לפעמים ליריבויות. 
למדו את הבנים שאחותם אינה שונה מהם בשום 
צורה, גם אם היא נראית ומתנהגת שונה מימי שהם. 
מיותר לציין שאותו התנאי עובד גם במשפחה של כמה 
בנות עם בן אחד. יש שוני, צריך להכיר בו ולכבד אותו.

בעיות קטנות

כאשר מדובר בויכוחים קטנים וקבועים, כמו למשל 
ריב על משחק משותף, תנו לילדים להסתדר בעצמם 
תוך הצבת אולטימטום. ספרו להם שאתם נותנים להם 
5 דקות לפתור את העניין ביניהם או ללמוד לחלוק, 
ואם לא, המשחק מפסיק. פתרון בעיות משותף הוא 

דרך מצויינת להתמודדות ואי מריבה.

 בעיות גדולות
למרות האמור בסעיף הקודם, עליכם לזכור כי יש 
מקרים שדורשים את התערבותכם המיידית. מקרים 
שכאלה הם מקרים בהם קיימת התעללות, פגיעה פיזית 
או נפשית, העלבה, השמצה, גיוס אחים כנגד אח אחר 
וכדו'. אם תישארו שקטים בזמן שאח אחד מעליב את 
השני, האח המועלב ירגיש שאתם מצדדים בצד השני.

 יחס אינדיבידואלי
מרבית ההורים נוטים להתייחס לכל הילדים בצורה 
באותן  הדברים  אותם  את  לאחים  ולהעניק  זהה 
הזדמנויות, אך האמת היא שילדים מעדיפים שיתייחסו 
אליהם בצורה אינדיבידואלית.  תנו לכל אח ואח את 
כל היחס ותשומת הלב לה הוא זקוק והשתדלו ליצור 
איזון בתמונה הגדולה, ולא בפרטים הקטנים. יחס כזה 
ימנע מהם לעשות משחקי השוואות בינם לבין אחיהם, 

הגורמים לריבים מיותרים.

כל ילד הוא כבן יחיד

ברור כי אתם אוהבים את כל הילדים שלכם בצורה 
שווה, אבל ברור גם כי אתם אוהבים כל אחד מהם 
בצורה שונה. אם הילדים שואלים אתכם שאלות בסגנון 
"את מי אתם אוהבים יותר" הסבירו להם שהאהבה 
שלכם היא כמו אור השמש, היא יכולה להאיר על 

כולם באותה המידה.  
בנוסף, ספרו לכל אחד מה מיוחד בו, למשל, "אתה 
הבן הבכור שלי, ואף אחד לא יוכל לקחת זאת ממך". 
"אתה הילד השמח והמצחיק, אתה הילד המתמיד" 
וכו' הילדים לא תמיד באמת רוצים לדעת את מי אתם 
אוהבים יותר, הם רק רוצים לדעת שאתם אוהבים אותם.

צמצמו השוואות

שגורמים  הם  עצמם  ההורים  קרובות  לעיתים 
להשוואות, ועקב כך ליריבויות בין האחים. כאשר אתם 
מחמיאים להם, השתמשו בהשוואת הילד לעצמו ולא 
לאחיו, כך שיוכל ללמוד להשתפר ולהפוך לאדם חזק 
וטוב יותר, ולא לאדם תחרותי המנסה רק "להיות יותר 

טוב" מהאנשים הקרובים אליו. 
 עצה זו נכונה לציונים בבית הספר, להישגים בספורט, 
ליכולות אישיות, ליצירה או לכל תחום אחר בחיי הילד.

 אחים, הם לנצח
אחת העובדות החשובות ביותר, אותה ילדים לא 
תמיד מבינים או זוכרים בגיל צעיר, אבל עלינו להזכיר 

להם כל הזמן:
ש"דם סמיך ממים", חברים באים וחברים הולכים, 
אבל אחים נשארים איתם לנצח, אפילו אחרי ההורים. 
הזכירו עובדה פשוטה זו לילדים שלכם כדי שייטמע 
בהם הרעיון שהאחים שלהם הם החברים היחידים 

שיהיו להם לכל החיים. בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

בדיחות הדעת

שני אחים קטנים נכנסים לשחק בחדר ומגלים 
על הרצפה משקל. "תראה איזה יופי", מתלהב 
הקטן. "לא! אל תעלה על זה", זועק הגדול. 
"למה?", שואל הקטן. "לא יודע מה זה עושה", 
אומר הילד בצער, "אבל כשאמא עולה על זה, 

היא תמיד בוכה!"


